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Professor Jia Wei obtained his M.S. in Radiopharmaceutical 
Science from University of Missouri, Columbia, USA, in 
1991, and his Ph.D. from the same institution in 1996. He 
served as Full Professor and Executive Vice Dean at College 
of Pharmaceutical Science of Tianjin University in 2001, and 
as Full Professor and Associate Dean for Research at School of Pharmacy of Shanghai 
Jiao Tong University in 2003. He subsequently held tenured Full Professor positions at 
The University of North Carolina in 2008 and University of Hawaii in 2013. In 2019, 
he was appointed Chair Professor and Director of the Hong Kong Traditional Chinese 
Medicine Phenome Research Centre at School of Chinese Medicine of Hong Kong 
Baptist University. In 2023, he was elected as a member of Academia Europaea in the 
Physiology and Neuroscience Section. He currently serves as Chair Professor in 
Department of Pharmacology and Pharmacy of Li Ka Shing Faculty of Medicine at The 
University of Hong Kong, and concurrently as Professor and Director of the 
Translational Medicine Center at Shanghai Sixth People’s Hospital. 

Professor Jia’s research focuses on metabolomics and gut microbiome-host metabolic 
interactions in translational medicine, including metabolic diseases, tumor metabolism, 
and drug discovery. Since 2003, he has established an internationally leading mass 
spectrometry-based metabolomics platform and directed multiple NIH-funded 
projects on gut microbiome and liver diseases. In 2007, he served as Chief Scientist for 
the National 973 Program on “Protein Function and Metabolomics Research in 
Metabolic Diseases”. In 2013, his research on melamine-gut bacteria interactions 
causing renal toxicity was selected as one of the top ten global scientific breakthroughs 
by Science. In 2021, he developed the world’s first quantitative, automated metabolite 
array for high-throughput profiling, now widely adopted globally. In 2023, his 
metabolite-based diagnostic test for liver fibrosis received NMPA approval and is 
extensively used across China. He has published extensively in high-impact journals 
and led numerous translational medicine research programmes. 

 

賈偉教授於 1991 年在美國密蘇里大學哥倫比亞分校獲放射藥學碩士學位，1996 年獲

同校博士學位。2001 年任天津大學藥學院正教授及常務副院長，2003 年任上海交通

大學藥學院正教授及科研副院長。2008 年及 2013 年先後在美國北卡羅來納大學及夏

威夷大學任終身正教授。2019 年任香港浸會大學中醫藥學院講座教授及香港中醫藥表

型組學研究中心主任。2023 年當選歐洲科學院生理學與神經科學部院士。現任香港大



學李嘉誠醫學院藥理及藥劑學系終身講席教授，兼任上海交通大學醫學院附屬第六人

民醫院教授及轉化醫學中心主任。 

賈教授主要從事代謝組學及腸道微生物—宿主代謝作用的技術研發，並致力於其在轉

化醫學中的應用，包括代謝性疾病和腫瘤的代謝機制，以及新藥發現。自 2003 年起，

賈教授建立了國際領先的基於質譜代謝組學技術分析平台，並主導多項由美國國家衞

生院資助的腸道微生物與肝病研究項目。2007年擔任國家科技部重大科學研究973計

劃「代謝性疾病的蛋白質功能和代謝組學研究」首席科學家。2013 年，其關於三聚氰

胺與腸道細菌相互作用致腎毒性的突破性研究獲《科學》期刊評為年度全球十大科技

突破之一。2021 年，賈教授成功研發全球首個用於高通量分析的定量自動化代謝物晶

片陣列，並在全球廣泛應用。2023 年，其基於代謝物的肝纖維化診斷檢測獲國家藥品

監督管理局批准，現已在中國廣泛使用。賈教授在國際高影響力期刊發表大量學術論

文，主導眾多轉化醫學研究項目。 
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